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Masz sprawê do dziennikarza? Zadzwoñ!
Jelenia Góra - 0 501 465 588

- 0 601 444 416
powiat jeleniogórski - 0 502 205 732

- 0 601 572 243
powiat boles³awiecki - 0 601 444 416
powiat kamiennogórski - 0 601 543 538

powiat lubañski - 0 606 665 454
powiat lwówecki - 0 694 792 203
powiat zgorzelecki - 0 606 665 454
powiaty: jaworski i z³otoryjski - 0 605 533 855

redakcja - 075 642 44 10

Przy redakcyjnych telefonach dy¿urowa³a jeleniogórska notariuszka
Magdalena G³owiñska-Zawadzka Rozróba

czy drobny
incydent?

W Sylwestra, na Moœcie Staro-
miejskim w Zgorzelcu, coœ siê sta-
³o. Dosz³o do zdarzenia, które nie-
mieckie media okreœli³y mianem bi-
jatyki wywo³anej przez polskich ban-
dytów. Jeœli wierzyæ niepotwierdzo-
nym informacjom, oko³o 30-osobo-
wa grupa polskich chuliganów za-
atakowa³a Niemców witaj¹cych
Nowy Rok na moœcie. Problem w
tym, ¿e polskie s³u¿by nie potwier-
dzaj¹ tego faktu. Owszem, by³o zg³o-
szenie o niepokojach na moœcie, ale
podobno w bójkê wda³y siê tylko
dwie osoby. Polak, który mia³ ude-
rzyæ Niemca w g³owê, uciek³ z miej-
sca zdarzenia. Sprawê bada wspól-
na, polsko-niemiecka grupa poli-
cjantów, która ma wyjaœniæ wszyst-
kie okolicznoœci zdarzenia i ustaliæ
ewentualnych sprawców.

Polskich funkcjonariuszy powia-
domili niemieccy policjanci tu¿ po
godz. 1 w nocy. Chodzi³o o zatarg,
do którego mia³o dojœæ oko³o godz.
0.30, po niemieckiej stronie Mostu
Staromiejskiego. Niestety, nie za-
trzymano uczestników zajœcia, nie
podano te¿ ¿adnych danych umo¿-
liwiaj¹cych identyfikacjê sprawców.
W Sylwestra okolice mostu objête
by³y wzmocnionymi patrolami; pol-
skie s³u¿by nie zarejestrowa³y za-
chowuj¹cych siê agresywnie grup,
które zwraca³yby uwagê swoim za-
chowaniem. Oczywiœcie, po wezwa-
niu niemieckich kolegów polska po-
licja uda³a siê na most - ale w t³u-
mie nie zauwa¿ono niczego podej-
rzanego.

Coœ jednak by³o na rzeczy, skoro
po fakcie burmistrz Zgorzelca, Rafa³
Gronicz, wyda³ specjalne oœwiadcze-
nie dotycz¹ce zdarzenia, a zw³asz-
cza „bezmyœlnych komentarzy” na
ten temat:

- Pragnê wyraziæ ubolewanie i
oburzenie w zwi¹zku z wydarzenia-
mi, do których dosz³o na Moœcie Sta-
romiejskim podczas sylwestrowej
nocy. To przykre, ¿e z powodu chuli-
gañskiego incydentu, po bu stronach
Nysy £u¿yckiej od¿y³y antagonizmy i
stereotypowe opinie o s¹siadach -
stwierdzi³ burmistrz. R. Gronicz przy-
pomnia³, ¿e ju¿ wczeœniej, wspólnie
z nadburmistrzem Goerlitz, wyrazi³
sprzeciw wobec ksenofobii oraz
agresywnych, wype³nionych nienawi-
œci¹ postaw i dzia³añ.

- Proszê, aby oceniaj¹c to kary-
godne zdarzenie, nie stosowaæ od-
powiedzialnoœci zbiorowej, jak rów-
nie¿ aby nie doszukiwaæ siê w nim
motywów innych ni¿ chuligañskie.
Zapewniam, ¿e ani wœród inicjato-
rów i uczestników sylwestrowego
incydentu, ani wœród autorów
bzdurnych komentarzy, którzy
Ÿróde³ zwyczajnego bandytyzmu do-
szukuj¹ siê w historii sprzed ponad
70 lat, nie ma nikogo, kto mo¿e po-
wiedzieæ, ¿e reprezentuje wiêkszoœæ
mieszkañców Zgorzelca - powiedzia³
gospodarz miasta.

Zarówno burmistrz, jak i policja
zapewniaj¹, ¿e bêd¹ zabiegaæ o rze-
telne wyjaœnienie wszystkich okolicz-
noœci zajœcia i ustalenie sprawców.

(mat)

Nasz goœæ odpowiada³ na pyta-
nia czytelników „NJ” dotycz¹ce
problemów z dziedziczeniem, po-
stêpowaniem spadkowym i testa-
mentami. Temat spotkania wzbu-
dzi³ spore zainteresowanie.

Najwiêcej problemów z dziedzi-
czeniem pojawia siê, gdy spad-
kodawca nie pozostawia testa-
mentu. Dlatego zawsze warto ko-
rzystaæ z tej formy rozdyspono-
wania pozostawianego maj¹tku.
Testament w najprostszy sposób
wyra¿a bowiem wolê spadkodaw-
cy co do dziedziczenia.

Istnieje kilka typów testamentów,
w tym trzy podstawowe. Pierwszy
z nich to testament w³asnorêczny,
czyli napisany osobiœcie przez
spadkodawcê i w³asnorêcznie
przez niego podpisany oraz opa-
trzony dat¹. Drugi to testament no-
tarialny spisywany przez notariu-
sza w formie aktu notarialnego, a
trzeci to testament allograficzny,
który sporz¹dzany jest w obecno-
œci dwóch œwiadków. W tym przy-
padku spadkodawca wyra¿a swoj¹
wolê ustnie wobec wójta, burmi-
strza, prezydenta miasta, starosty,
marsza³ka województwa, sekreta-
rza gminy, miasta czy powiatu, albo
kierownika urzêdu stanu cywilne-
go. Po takim oœwiadczeniu spisuje
siê protokó³, który podpisuj¹ wszy-
scy obecni. S¹ te¿ testamenty spe-
cjalne, ale takie zastosowanie maj¹
tylko w szczególnych okoliczno-

œciach, w obawie rych³ej œmierci
spadkodawcy.

Bez wzglêdu na to, czy by³ spisa-
ny testament, czy nie, formalnie
ustaliæ trzeba zawsze kr¹g spadko-
bierców. Uwaga! Sam testament nie
wystarcza, jako potwierdzenie dzie-
dziczenia. Potrzebny jest do tego
dokument zatwierdzaj¹cy fakt dzie-
dziczenia. Dopiero taki dokument
jest podstaw¹ np. do dokonania
zmiany wpisu w ksiêdze wieczystej
dziedziczonej nieruchomoœci. Doku-
mentami takimi s¹: postanowienie
s¹du w przedmiocie stwierdzenia
nabycia praw do spadku b¹dŸ akt
poœwiadczenia dziedziczenia.

Odpowiedni wniosek o stwier-
dzenie prawa do spadku z³o¿yæ
mo¿na do s¹du. Aktu poœwiadcze-
nia prawa do spadku dokonaæ na-
tomiast mo¿na u notariusza. To sto-
sunkowo nowe, obowi¹zuj¹ce do-
piero od roku rozwi¹zanie równo-
prawne z orzeczeniem s¹du. To
znacznie szybsza do uzyskania for-
ma poœwiadczenia prawa do spad-
ku. Warunkiem jej przeprowadze-
nia jest jednak obecnoœæ przy ta-
kiej czynnoœci wszystkich spadko-
bierców i brak jakichkolwiek kwe-
stii spornych w zakresie uznania
prawa do spadku. Koszt takiej ope-
racji przeprowadzonej u notariusza
wynosi standardowo ok. 200 z³.
Ostatecznie zale¿y on jednak od
iloœci i obszernoœci wydawanych
dokumentów. Jeœli protokó³ dzie-

dziczenia sporz¹dzany jest przed
up³yniêciem szeœciu miesiêcy od
chwili tzw. otwarcia spadku, to ka¿-
dy spadkobierca musi z³o¿yæ dodat-
kowe oœwiadczenie o przyjêciu b¹dŸ
odrzuceniu spadku. Wtedy koszty
operacji wzrosn¹. Oœwiadczenie od
ka¿dej osoby to kolejne 50 z³ plus
VAT. Procedurê przeprowadziæ
mo¿na od rêki i b³yskawicznie za-
cz¹æ dysponowaæ odziedziczonym
maj¹tkiem. Jednak notariusz wydaæ
mo¿e dokument tylko w sytuacji
oczywistego prawa dziedziczenia.
Gdy wystêpuj¹ jakiekolwiek w¹tpli-
woœci dotycz¹ce np. wa¿noœci te-
stamentu b¹dŸ problemy z ustale-
niem krêgu spadkobierców, sprawê
rozstrzygn¹æ mo¿na wy³¹cznie w
postêpowaniu s¹dowym.

Po postanowieniu s¹du o na-
byciu prawa do spadku lub spo-
rz¹dzeniu aktu poœwiadczaj¹ce-
go dziedziczenie u notariusza
trzeba odrêbnie rozstrzygn¹æ fi-
zyczny podzia³ spadku. Zrobiæ to
mo¿na b¹dŸ w trybie postêpowa-
nia s¹dowego b¹dŸ przed nota-
riuszem. W tym ostatnim przypad-
ku - gdy wola wszystkich spadko-
bierców jest zgodna.

Pad³o pytanie m.in. o to, w ja-
kich czêœciach dziedzicz¹ ¿ona i
dzieci spadkodawcy, gdy ten np.
nie pozostawi³ testamentu. Wszy-
scy dziedzicz¹ w czêœciach rów-
nych, przy czym ¿onie nie mo¿e
przypaœæ udzia³ mniejszy ni¿ jed-

na czwarta. Dzieci dziedzicz¹ za-
wsze w równych czêœciach. Tak-
¿e te z wczeœniejszych ma³¿eñstw
i pozama³¿eñskie.

Wiele pytañ rodzi tzw. zachowek.
Tê kwestiê reguluje art. 991 kodek-
su cywilnego. Zachowek przys³ugu-
je zstêpnym, ma³¿onkowi oraz ro-
dzicom spadkobiercy, którzy byliby
powo³ani do spadku z tytu³u usta-
wy, a zostali pominiêci w testamen-
cie i z tego powodu nie dziedzicz¹.
Je¿eli uprawniony do zachowku jest
trwale niezdolny do pracy albo ma-
³oletni, przys³uguj¹ mu dwie trzecie
wartoœci udzia³u spadkowego, który
przypad³by w dziedziczeniu ustawo-
wym. W innym przypadku otrzymaæ
mo¿e po³owê wartoœci udzia³u spad-
kowego.

Czy jest szansa na dziedzicze-
nie, jeœli spadkodawca wydziedzi-
czy³ kogoœ w testamencie, ale bez
uzasadnienia? O tym zdecydo-
waæ mo¿e wy³¹cznie s¹d, który
ocenia, czy wydziedziczenie by³o
uzasadnione, czy nie.

Wiele problemów budz¹ kwe-
stie przyjêcia b¹dŸ odrzucenia
spadku, np. w sytuacji przejmo-
wania tak¿e d³ugów spadkodaw-
cy. Te jednak s¹ zazwyczaj skom-
plikowane i w takich sytuacjach
lepiej zasiêgn¹æ rady prawnika.

Daniel Antosik

Warto spisaæ testament
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Przeczytane na

Prawdziw¹ burzê wywo³a³a decyzja
o przesuniêciu budowy drogi S3 z Le-
gnicy do Lubawki. Droga pierwotnie
by³a na liœcie zadañ pilnych, przezna-
czonych do realizacji do 2013 roku.
Ministerstwo przesunê³o termin na lata
2013-2015. Ostry protest wystosowa-
³a pos³anka El¿bieta Zakrzewska, pre-
zydent Marcin Zawi³a tak¿e zamierza
interweniowaæ w tej sprawie. Chodzi
o to, ¿e dokumentacja techniczna jest
na ukoñczeniu. Jeœli w ci¹gu dwóch
lat budowa nie zostanie rozpoczêta,
dokumentacja straci wa¿noœæ i wyda-
ne na ni¹ pieni¹dze pójd¹ w b³oto.

(rob)
bary33
Tak to jest gdy rz¹dzenie opiera siê

tylko na PO- PR’owskiej pozoracji....

helena
Mo¿e jest jeszcze czas, aby napra-

wiæ b³êdy sprzed kilkunastu lat, kiedy
to pozwolono na zmianê przebiegu
S3, która ominie Jeleni¹ Górê szero-
kim na 30 km ³ukiem. Mo¿e warto
pogadaæ i dogadaæ siê z Czechami, u
których przy zmianie przebiegu na-
szej drogi nale¿a³oby wybudowaæ je-
dynie ok. 30-40 km od granicy tu¿ za
Jablonec - a dalej to ju¿ Czesi maj¹
ekspresówkê do Pragi. S3 przez Je-
leni¹ Górê to jedyna szansa dla na-
szego miasta!!!

Relax !
Ludzie, spokojnie... „pionki” z

Dolnego Œl¹ska maj¹ niewielki
wp³yw na to co siê dzieje teraz z
drogami. Wszystko jest w rêkach
Ministerstwa Infrastruktury, a mo¿e
nie? Jak wiecie okaza³o siê, ¿e «na-
gle» potrzeba pieniêdzy to Tusk z
Rostowskim szukaj¹, a ¿e MI ma
taki dorodny bud¿et... trzeba komuœ
zabraæ. Taki los spotka³ wszystkie
regiony w Polsce. Poczytajcie so-
bie newsy z Krakowa, Lublina czy
Bydgoszczy na przyk³ad.

Komunikacja
Panie Prezydencie MZ tak trzymaæ.

W koñcu do Jeleniej Dziury bêdzie siê
jecha³o z ka¿dej strony.

Grzesiek
A co z dojazdem Jelenia Góra - Bol-

ków? Przecie¿ S3 przebiegaæ bêdzie
ok. 30 km od Jeleniej Góry.

olo
Pan Zawi³a to kolejny prezydent co

to s³u¿y obcym a nie mieszkañcom
JG. Przecie¿ droga S3 prowadzi z Lu-
bawki do Legnicy przez Bolków. Omi-
ja JG o 40 km!!! Jej budowa jest wa¿-
na dla Lubawki, Bolkowa Legnicy, ale
nie JG. Pomerda³o siê Zawile wszyst-
ko. Dawniej by³ pos³em, ale teraz jest
prezydentem JG i zajmowanie siê bu-
dow¹ S3 zamiast krajow¹ 5 prowa-
dz¹c¹ do JG i dalej do Jakuszyc i Zgo-
rzelca jest wielk¹ œciem¹.

mm
Tym razem to chyba rzeczywiœcie

Zawi³a przesadzi³, droga daleko od Je-
leniej Góry, niczego pozytywnego dla
miasta nie przyniesie jej budowa, a
jest Prezydentem miasta a nie woje-
wództwa.

mikro2
Pan Zawi³a z PO z niezwyk³ym uro-

kiem protestuje przeciwko decyzjom
jego kolegów z rz¹du PO.

Shakalaka
W wiêkszoœci te wpisy to brednie,

ka¿da inwestycja drogowa choæby w
okolicy to ju¿ coœ, a ¿eby po³¹czyæ JG

z czymkolwiek najpierw trzeba to wy-
budowaæ, jeœli nie bêdzie S3 do Lu-
bawki to nikt nie oœmieli siê wybudo-
waæ porz¹dnej drogi ³¹cz¹cej JG z
reszt¹ kraju dobiegaj¹cej w³aœnie choæ-
by do tej S3. Ktoœ napisa³, ¿e sprawê
rozwi¹¿e droga przez Lwówek do Bo-
les³awca do A4, czyli co, chc¹c jechaæ
z JG do Wroc³awia, mam jechaæ przez
Boles³awiec..?!

Aris
Jak to nie wa¿na droga? a dojazd

do Szczecina na wakacje, bez korków
i 400 km w 8 godzin? Dla nas jest
równie wa¿na jak droga do Bolkowa,
bo to jeden organizm drogowy.

kkkk
I jeszcze panie Prezydencie trzeba

interweniowaæ ws likwidacji Faktów
TVP. Od 1 stycznia mo¿na je ogl¹daæ
tylko we Wroc³awiu. Prowincja znik³a
z anteny. Doczekaliœmy siê.

bieg(us)
Ma³o kto w tej chwili pamiêta, ¿e

przez Jeleni¹ Górê mia³a przechodziæ
A3, potem zdegradowano j¹ do S3, by
zaraz póŸniej zmieniæ jej przebieg z
Bolkowa do Lubawki. TO BY£ NAJ-
WIÊKSZY B£¥D wszystkich odpowie-
dzialnych wówczas za nasz region.
Uczestniczy³ w tym równie¿ Marcin
Zawi³a.

W obronie
drogi S3

W œrodê od godz. 10 do 12
Na temat zawieszenia prawa

do emerytury wobec osób
kontynuuj¹cych zatrudnienie

rozmawiaæ mo¿na
z przedstawicielem ZUS

w Jeleniej Górze.
) 75 64-24-485
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Bezrobotni „rosn¹” w oczach
- Ostatnio rejestrujemy po oko-

³o 80 osób dziennie - mówi Kry-
styna Górska, zastêpca dyrekto-
ra Powiatowego Urzêdu Pracy w
Jeleniej Górze. - W grudniu bez-
robotnych przyby³o o oko³o 200
osób. Jest ich ponad 8200.

Na korytarzu PUP œcisk jak w
po³owie lat dziewiêædziesi¹tych.
Ludzie, by za³atwiæ swoje spra-
wy, stoj¹ w d³ugich kolejkach, a
nadzieje na pracê maj¹ nik³¹.

- Nie wierzê, ¿e coœ znajdê -
mówi jedna z kobiet. - Pracodaw-
ca zwolni³ mnie miêdzy œwiêtami.
Póki co, rodzinê utrzymywaæ bê-
dzie m¹¿.

Dokumenty dla bezrobotnych
wype³nia³ nawet £ukasz Tuszyñski,
by³y wiceprezydent Jeleniej Góry.
Równie¿ on w ostatnich dniach
grudnia straci³ zatrudnienie.

Ka¿dego dnia do PUP wp³ywa
zaledwie kilka - kilkanaœcie ofert
pracy. El¿bieta Lemañska, kie-
rownik Centrum Aktywacji Zawo-
dowej w PUP mówi:

- W najlepszym okresie, w la-
tach 2006-2007, dziennie takich
ofert sp³ywa³o po 70-80. Teraz
jednak pracodawcy nie maj¹ ju¿
obowi¹zku informowania nas o
wolnych etatach.

Wielu wiêc szuka pracowników
na w³asn¹ rêkê. Jak wynika z ob-
serwacji, coraz czêœciej posuwa
siê przy tym do ucieczki w szar¹
strefê. Podobnie jak w latach dzie-
wiêædziesi¹tych przedsiêbiorcy
zaczynaj¹ ryzykowaæ i zatrudniaæ
bez odprowadzania sk³adek ZUS
i podatków.

- Nadal zdarza siê tak¿e, ¿e pra-
cownicy s¹ nieœwiadomi swoich
praw - dodaje El¿bieta Lemañska.
- Rozmawia³am z m³odymi ludŸmi,
którzy pracowali bez umowy dwa
lata! Pracodawca przekonywa³, ¿e
ci¹gle zatrudnia je na próbê.

Ostatnio wiele firm dzia³aj¹cych
w naszym regionie rozpoczê³o
b¹dŸ rozpocznie zwolnienia gru-
powe. Dotyczy to: 31 osób z FWP
Karpacz, 30 z FAM Polska, 13 z
PZU ¯ycie oraz tylu samo z Ru-
chu SA. Program dobrowolnych
odejœæ realizowany jest w Energii
Pro. Ci¹gle nie wiadomo, ile osób
straci pracê w Poczcie Polskiej,
TPSA oraz banku Pekao SA. O
zwolnieniach mówi siê tak¿e w
PEC. Listê rejestruj¹cych siê bez-
robotnych dope³niaj¹ osoby, któ-
re skoñczy³y sta¿e, roboty pu-
bliczne, szkolenia…

- Na szczêœcie w prywatnych
firmach produkcyjnych nie dzieje
siê nic z³ego - mówi Franciszek

Kopeæ, szef jeleniogórskiej „Soli-
darnoœci”. - Nie nap³ywaj¹ do nas
¿adne niepokoj¹ce informacje.
^le dzieje siê na ogó³ w firmach
bud¿etowych i podporz¹dkowa-
nych pañstwu - z siedzibami w

Warszawie. Odbijaj¹ siê tu
czkawk¹ rz¹dy PO.

Wœród kilkunastu oferowanych
w PUP miejsc pracy a¿ cztery do-
tycz¹ sprz¹taczek. Poza tym po-
szukiwani s¹: konsultant w firmie
ubezpieczeniowej, kierowca -

magazynier i dwaj dozorcy. Nie
ma ani jednej oferty dla osób z
wy¿szym wykszta³ceniem. Wiêk-
szoœæ ofert skierowana jest do
osób niepe³nosprawnych.

Najtrudniej maj¹ ekonomiœci
i nauczyciele
- Najtrudniej pracê znaleŸæ eko-

nomistom i nauczycielom - mówi
El¿bieta Lemañska. - Praktycznie
s¹ obecnie bez szans.

Potwierdza to Pawe³ Domaga-
³a, dyrektor I LO w Jeleniej Gó-
rze. Mówi, ¿e przyczyni³ siê do
tego w du¿ej mierze ni¿ demo-
graficzny. Do szkó³ trafia mniej
dzieci, mniej potrzeba wiêc do ich
uczenia pedagogów.

- Poza tym po raz ostatni na
emeryturê odszed³ z naszej szko-
³y nauczyciel w 2008r. - mówi. -
Nowych odejœæ nie spodziewam
siê tak¿e w najbli¿szym roku czy
dwóch latach…

Ka¿dego tygodnia w „¯eromie”
sk³adanych jest po kilka podañ o
pracê. Najwiêcej od polonistów,
nauczycieli historii, WOS… Pawe³
Domaga³a s¹dzi, ¿e we wrzeœniu
na jeleniogórskim rynku pracy
szanse na zatrudnienie mog¹ po-

jawiæ siê dla fizyków, chemików,
matematyków.

Czekanie na Niemców
Du¿¹ nadziejê na zmniejszenie

bezrobocia wi¹¿e siê z otwarciem
na polskich pracowników niemiec-
kiego, ale tak¿e austriackiego ryn-
ku pracy. Dla szeœciu bran¿ na-
st¹pi³o to 1 stycznia. Te bran¿e
to: rolnicza, leœna, hotelarska,
gastronomiczna, przetwórstwa
owocowo-warzywnego oraz pra-
ca w tartakach. Pozosta³e bran¿e
otworz¹ siê przed Polakami 1
maja. Zainteresowanie wyjazdem
do Niemiec jest w Jeleniej Górze
bardzo du¿e.

W grudniu w jeleniogórskim
PUP odby³y siê dwa rodzaje spo-
tkañ poœwiêconych mo¿liwoœci
zatrudnienia w Niemczech,
Szwajcarii i Danii. W obu wziêli
udzia³ przedstawiciele niemiec-
kich pracodawców zrzeszonych w
EURES, czyli transgranicznej sie-
ci zatrudnienia.

- Zainteresowanie by³o tak
du¿e, ¿e w jednym przypadku nie-
miecki doradca EURES przyjmo-
wa³ interesantów od godz. 9.00
do 15.00, choæ planowa³ godzinê

krócej - mówi El¿bieta Lemañska.
- Chêtnych jest tak wielu, ¿e gdy-
by przyje¿d¿a³ codziennie, to
pewnie kolejka ustawi³aby siê do
kwietnia.

PUP nie poœredniczy w znajdo-
waniu pracy w Niemczech. Czyni
to jednak na przyk³ad M³odzie¿o-
we Biuro Pracy przy jeleniogór-
skim OHP.

- Póki co, ofert niestety, nie
mamy - s³yszymy. - By³o szeœæ,
ale ju¿ „zniknê³y”.

W M³odzie¿owym Biurze Pracy
OHP ci¹gle te¿ nie ma nowych
wytycznych, jak postêpowaæ po 1
stycznia. Nie wiadomo tak¿e, co
zmieni siê w sposobie dzia³ania
po 1 maja.

Na otwarcie niemieckiego ryn-
ku pracy mocno szykuje siê nato-
miast jeleniogórska „Solidarnoœæ”.

- Chcielibyœmy, aby we wszyst-
kich naszych biurach w dawnym
woj. jeleniogórskim by³ pe³nomoc-
nik EURES - mówi Franciszek
Kopeæ. - Jedna osoba przechodzi
ju¿ w tym zakresie kurs. Na razie
tak¿e i my nie pomagamy nikomu
w szukaniu zatrudnienia u na-
szych zachodnich s¹siadów.

Zbigniew Rzoñca

Ka¿dego dnia w PUP w Jeleniej Górze rejestruje siê po kilkudziesiêciu nowych bezrobotnych.

- Zainteresowanie prac¹ w
Niemczech jest bardzo du¿e
- mówi El¿bieta Lemañska.

Szybko roœnie w Jeleniej Górze liczba bezrobotnych

Uratuj¹ nas Niemcy?
Kilkadziesi¹t osób dziennie rejestruje siê jako bezrobotni. Wiele firm, g³ównie podleg³ych pañstwu, rozpoczê³o
zwolnienia grupowe. Sytuacja nie jest jednak tragiczna, bowiem nieŸle dzieje siê w zak³adach prywatnych.
Sytuacjê mo¿e poprawiæ tak¿e otwieraj¹cy siê na Polaków wielki rynek pracy w Niemczech.
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W s³omie o pi¹tej nad ranem
- W tym roku dziewiêtnasty raz

bêdê gra³ z Wielk¹ Orkiestr¹
Œwi¹tecznej Pomocy - z satys-
fakcj¹ podsumowuje Marian Lo-
rek. - Od samego pocz¹tku je-
stem z Jurkiem Owsiakiem i co
roku dajê swoje prace na aukcjê.

W tym roku to bêdzie piêæ ob-
razków. Na pewno coœ z zabudo-
wy ³u¿yckiej, któraœ z lokomotyw,
i pewnie jakieœ zwierzêta. - Trze-
ba pomagaæ - mówi starszy pan.
- Ka¿dy tak, jak mo¿e.

Z zawodu œlusarz i mechanik
samochodowy, na co dzieñ eme-
ryt kopalniany. Od dwóch lat nie
musi ju¿ wstawaæ o œwicie do pra-
cy. Ale i tak wstaje, bo o œwicie,
gdy wszyscy doko³a jeszcze œpi¹,
najlepiej siê pracuje.

- Cz³owiek wstaje z jasn¹
g³ow¹, wypoczêty. Nic go nie roz-
prasza… O pi¹tej nad ranem naj-
lepiej mi siê pracuje.

Jego warsztat mieœci siê w rogu
kuchennego sto³u, albo w goœcin-
nym pokoju, przy ³awie. Ma³a, pil-

œniowa deseczka na podk³adkê i
w³asnorêcznie wykonane „no¿e”.
No, kawa³ek stali ze starej pi³y, od-
powiednio przyciêty i wyostrzony.
To wszystko. I oczywiœcie s³oma.

Pan Marian chodzi „na ¿niwo”
osobiœcie, kilka razy do roku. Po
zielony kolor idzie siê wiosn¹, gdy
zbo¿a s¹ ju¿ wysokie, maj¹ wy-
kszta³cone ³odygi, ale jeszcze nie
zaczê³y blakn¹æ w s³oñcu. Po kolor
bia³y i z³oty idzie siê latem w doj-
rzewaj¹c¹ pszenicê, czasem te¿ w

¿yto. Po br¹zy idzie siê w ³an zmo-
czony deszczem. Najrzadziej po
jêczmieñ. Najlepiej robi siê w s³o-
mie pszenicznej, ¿ytniej i owsianej.

Lubiê d³ubaæ
Przyjecha³ do Bogatyni dobre

25 lat temu, z rodzinnego Elbl¹-
ga. ¯ona Krystyna pochodzi z
tych stron; chcia³a byæ bli¿ej, wiêc
osiedli, karmieni przez kopalniê.
Przyjecha³ ju¿ jako ukszta³towa-
ny twórca ludowy, z pokaŸnym

dorobkiem artystycznym. Zaliczy³
okres wspó³pracy z Cepeli¹, przez
jakiœ czas prowadzi³ dzia³alnoœæ
gospodarcz¹, zrzeszony w elbl¹-
skim Cechu Rzemios³ Ró¿nych.

- Tylko ¿e na podatki ciê¿ko by³o
wyrobiæ - przyznaje starszy pan.

Niestety, moda na s³omê ju¿
dawno siê skoñczy³a. W latach sie-
demdziesi¹tych i osiemdziesi¹tych
by³o spore zapotrzebowanie na lu-
dowe obrazki - pami¹tki, nagrody,
prezenty. Pan Marian pamiêta
zreszt¹ ró¿ne mody, na ró¿nego
rodzaju rêkodzie³o. Budowa³ dom-
ki i figurki z zapa³ek, wykleja³ na
meblach scenki i wzory z okleino-
wego forniru, robi³ w metaloplasty-
ce, rzeŸbi³ w drewnie i w linoleum.

- Zawsze mia³em w rêkach smy-
ka³kê do takich rzeczy - mówi. -
Ja to po prostu lubiê. Ale teraz
zajmujê siê ju¿ wy³¹cznie s³om¹.

Policzy³, ¿e do dziœ wykona³ co
najmniej 1200 prac, ró¿nego for-
matu. Od takich, które robi siê w
kilka godzin, jednego dnia, po ta-
kie, nad którymi œlêczy siê i po
trzy miesi¹ce. Wiêkszoœæ rozda³.
We wszystkich bogatyñskich szko-
³ach wisz¹ jego prace, a w przed-
szkolu, do którego chodz¹ wnucz-

ki, pan Marian doczeka³ siê nawet
w³asnego k¹cika pod nazw¹ „K¹-
cik dziadka Oli i Oktawii”. Na prze-
³omie 2006 i 2007 roku obchodzi³
w Bogatyñskim Oœrodku Kultury
trzydziestolecie pracy artystycznej.

Rac³awice w Bogatyni
Wykleja ze s³omy w zasadzie

wszystko. Jak wyjaœnia, zaintere-
sowanie danym tematem trwa

zwykle kilka miesiêcy, po czym
przerzuca siê na nowe wyzwania.
Tak by³o z kwiatami, z batalistyk¹,
póŸniej ze zwierzêtami, z kolejka-
mi, ostatnio z zabudow¹ ³u¿yck¹.

- Z domami ³u¿yckimi to by³o
wyzwanie - zdradza pan Lorek. Na
jednej z wystaw spotka³ siê z nie-
mieckim twórc¹ Horstem Pinkau.
Panu Marianowi bardzo przypad³y
do gustu grafiki niemieckiego ko-
legi, malowane piórkiem zabytki
architektury ³u¿yckiej. Poszed³ za-
pytaæ, czy mo¿e wzorowaæ siê na
tych pracach, wyklejaj¹c swoje s³o-
miane obrazki. Niemiecki twórca
wyrazi³ w¹tpliwoœæ, czy to w ogóle
mo¿liwe. Mo¿liwe! Jeszcze jak!
£u¿yckie domy pana Mariana s¹
jak ¿ywe. Ka¿dy, kto zna Bogaty-
niê, od razu rozpoznaje charakte-
rystyczne budowle. Autor s³omko-
wych obrazków ma niezwyk³y ta-
lent do wydobywania z tworzywa
szczegó³ów, które stanowi¹ o to¿-
samoœci danego obiektu. W œwie-
tle ubieg³orocznego kataklizmu
wiele jego prac to ju¿ nie tylko zwy-
k³e obrazki, ale s³omiana doku-
mentacja zanikaj¹cego krajobrazu
architektonicznego.

Na przestrzeni lat bardzo udo-
skonali³ swoj¹ technikê. Wprowa-
dzi³ rozwi¹zania, które sprawiaj¹,
¿e obrazy nabieraj¹ g³êbi, wydaj¹
siê przestrzenne. Eksperymentu-
je z kolorem, z t³em, ostatnio
³¹czy s³omê z zupe³nie innym
tworzywem, np. fornirem czy bry-
stolem. Sztuka pana Mariana ju¿
dawno temu wysz³a poza sztam-
pê kaszubskich wzorków kwiato-
wych. A zaczê³o siê wszystko
od… Panoramy Rac³awickiej,
któr¹ przed laty pan Lorek wy-
klei³ ze s³omy w czterech, stano-
wi¹cych ca³oœæ obrazach. Ze
wszystkimi szczegó³ami!

- Chcia³bym to zrobiæ jeszcze
raz, od nowa - zdradza twórca,
który ma ju¿ na koncie s³omian¹
kopiê Bitwy pod Grunwaldem i
wielu innych, znanych scen bata-
listycznych. - Myœlê, ¿e teraz zro-
bi³bym to o wiele lepiej, ³adniej.
Du¿o siê nauczy³em przez te
wszystkie lata, ulepszy³em warsz-
tat. Mam nadziejê, ¿e uda mi siê
to zrealizowaæ.

Katarzyna Matla

Od 19 lat gra z Jurkiem Owsiakiem

Pan s³omka z Bogatyni
Emerytowany mechanik samochodowy od ponad trzydziestu lat tworzy s³omiane dzie³a sztuki. - Chcê jeszcze raz
wykleiæ Panoramê Rac³awick¹ - zapowiada Marian Lorek.

Marian Lorek pasjonuje siê ró¿nymi formami rêkodzie³a. - Lubiê d³ubaæ - przyznaje.

Policjant nie zawsze jest synonimem
uczciwoœci i zaufania. Przekonali siê o
tym funkcjonariusze z Rewiru Dzielni-
cowych w Œwieradowie, którzy z³apali
kolegê policjanta na gor¹cym uczyn-
ku, gdy opró¿nia³ portfel jednego z
nich. W ten sposób - bez ¿adnej satys-
fakcji, a nawet w dyskomforcie - roz-
wi¹zali zagadkê, która od pewnego cza-
su nie dawa³a im spokoju.

Pieni¹dze z portfela jednego z poli-
cjantów ginê³y trzykrotnie, a kradzie-

¿e bez w¹tpienia mia³y miejsce na ko-
misariacie. Funkcjonariusze, którzy sta-
nowi¹ ma³y, ale zgrany i d³ugo ze sob¹
wspó³pracuj¹cy zespó³, nie mieli ¿ad-
nego pomys³u, jak mog³o do tego
dojœæ. Przecie¿ po posterunku nie krêci
siê nikt obcy, a ju¿ na pewno nie bez
wiedzy funkcjonariuszy. Wyjaœnienie
mog³o byæ tylko jedno: z³odziejem jest
ktoœ z ich grona. Podejrzenie potwier-
dzi³o siê 3 stycznia, gdy zorganizowali
pu³apkê i na gor¹cym uczynku z³apali

aspiranta D.W. - policjanta z dziesiê-
cioletnim, nienagannym sta¿em pracy.

Policjanci przekazali kolegê proku-
raturze we Lwówku Œl¹skim. Prokura-
tor rejonowy tej prokuratury Jerzy
Szkapiak informuje, ¿e zatrzymany po-
licjant zosta³ przes³uchany, przyzna³
siê do winy i wyrazi³ gotowoœæ napra-
wienia szkody. Za kradzie¿ grozi mu
kara do 5 lat pozbawienia wolnoœci.

 - Podj¹³em œrodek zapobiegawczy w
postaci zawieszenia w czynnoœciach s³u¿-

bowych - informuje prokurator Szkapiak.
- Inne œrodki zapobiegawcze, wobec przy-
znania siê do zarzucanych czynów, nie
by³y potrzebne. Z przes³uchania podej-
rzanego oraz z informacji od poszkodo-
wanych wynika, ¿e D.W. trzykrotnie krad³
pieni¹dze z portfela jednego z kolegów,
w sumie 1300 z³. By³ wyraŸnie zawsty-
dzony swoim postêpowaniem i mia³ wy-
rzuty sumienia, co nie zmienia faktu, ¿e
pope³ni³ przestêpstwo z winy umyœlnej.
Nawet nie próbowa³ przekonywaæ kole-

Czarna owca w policyjnej rodzinie
gów policjantów, którzy go zatrzymali,
do odst¹pienia od czynnoœci.

Niezale¿nie od decyzji prokuratury
komendant powiatowy policji w Lu-
baniu wszcz¹³ procedurê wydalenia
funkcjonariusza ze s³u¿by.

Co mog³o pchn¹æ szanowanego po-
licjanta do tak desperackich zachowañ?
Wszystko wskazuje na to, ¿e wpad³ w
pêtlê zad³u¿eniow¹. Za wszelk¹ cenê
próbowa³ zebraæ pieni¹dze na stycznio-
we raty kredytów.                     (mal)
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Do zdarzenia dosz³o w po³owie
paŸdziernika zesz³ego roku w Ka-
miennej Górze. Piotr Bejnarowicz
w³¹czy³ siê do ruchu na ulicy Sien-
kiewicza. Dochodzi³a godzina 19.

- Nagle zobaczy³em przed sob¹
samochód. Nie mia³em szans od-
biæ w któr¹kolwiek stronê. Po pro-
stu zjecha³ na mój pas i uderzy³
czo³owo - opisuje zdarzenie.

Volkswagenem polo kierowa³
Stanis³aw W., który wióz³ jeszcze
trzech pasa¿erów. Po uderzeniu
w hondê accord wróci³ na swój
pas, ale kilkadziesi¹t metrów dalej
uderzy³ w volkswagena passata.

- Z tego, co wiem, tym drugim au-
tem jechali pracownicy z jego firmy
odebraæ pijanego szefa i kolegów z
imprezy - dodaje P. Bejnarowicz.

Sprawca kolizji mia³ w pierw-
szym badaniu 1,5, a w kolejnym
1,64 promila alkoholu w organi-
zmie. P. Bejnarowicz opowiada,
¿e zanim przyjecha³a policja, mu-
sia³ pilnowaæ, by sprawca nie
uciek³. Kierowc¹ na podwójnym
gazie okaza³ siê kierownik marci-
szowskiego oddzia³u wa³brzyskiej
spó³ki wodoci¹gowej.

Dwa miesi¹ce po zdarzeniu
prokuratura skierowa³a przeciwko
niemu do s¹du akt oskar¿enia.
Mê¿czyzna zaproponowa³ dobro-
wolne poddanie siê karze. I oskar-
¿yciel, i s¹d przystali na to. S¹d
orzek³ wobec Stanis³awa W. dwu-
letni zakaz prowadzenia pojaz-
dów, 1600 z³otych grzywny, wp³a-
tê 300 z³otych na fundacjê pomo-

cy dzieciom i m³odzie¿y poszko-
dowanym w wypadkach samo-
chodowych „Marcel” oraz pokry-
cie kosztów postêpowania.

Piotr Bejnarowicz uwa¿a jed-
nak, ¿e kara jest zbyt ³agodna.

- Ja do dzisiaj jestem na zwol-
nieniu lekarskim. Dopiero na po-
³owê lutego znalaz³o siê miejsce
na rehabilitacjê. Ca³y czas odczu-
wam skutki zwichniêcia i nade-
rwania stawów i wi¹zade³ na od-
cinku szyjnym. We wrzeœniu ze-
sz³ego roku za³o¿y³em swoj¹ fir-
mê, mia³em ustalone terminy pra-
cy. Wszystko musia³em odwo³aæ.
A samochód w³aœciwie nie nada-
je siê do roboty, bo szkoda pie-
niêdzy - dodaje poszkodowany.

GOK
- A gdyby tak sprawca uderzy³ w pieszego lub rowerzystê, to
skutki mog³yby byæ tragiczne - przekonuje P. Bejnarowicz.

Po Pañstwowym Gospodar-
stwie Rolnym w Wojcieszowie po-
zosta³y dwa budynki wielorodzin-
ne. Przez dziesiêciolecia miesz-
ka³o w nich 14 rodzin, a w ostat-
nim okresie dziewiêæ - dwie w
mniejszym i siedem w wiêkszym.

Krystyna Baranowska pochodzi
z Jeleniej Góry. Niewielkie miesz-
kanko w Wojcieszowie kupi³a
cztery lata temu.

- Wiedzia³am, ¿e nale¿a³o kie-
dyœ do PGR-u - mówi. - Kupi³am
je jednak na wolnym rynku.

Zajmuj¹ca je przez wiele lat ko-
bieta zmar³a. Lokal odziedziczy³a jej
wnuczka z Wroc³awia. To w³aœnie
od niej pani Krystyna je naby³a.

- Sprawdzi³am ca³¹ dokumenta-
cjê - twierdzi. - Mieszkanie by³o „czy-
ste” i nie by³o w¹tpliwoœci, co do
tego, co tak naprawdê naby³am.

Pokazuje dokumenty. Wynika z
nich, ¿e lokal sk³ada siê z kuchni i
pokoju. Ca³oœæ liczy 34 metry kwa-
dratowe. Lokal znajduje siê na piê-
trze i jest ogrzewany wêglowymi
piecami. Oprócz Krystyny Bara-
nowskiej w wiêkszym z dwóch bu-
dynków mieszkaj¹ prawie wy³¹cz-
nie starsi i schorowani ludzie. Jed-
na z lokatorek porusza siê na wóz-
ku inwalidzkim, inna przebywa w
szpitalu psychiatrycznym. Pani
Krystyna nie ma nogi, równie¿ ona
jest przewlekle i ciê¿ko chora.

Mniej wiêcej dwa lata temu
zmar³y obie lokatorki s¹siedniego
budynku - najpierw zajmuj¹ca
pierwsze piêtro córka, a chwilê
potem mieszkaj¹ca na parterze
jej matka. Dom pozosta³ zapo-
mniany i pusty.

- Pocz¹tkowo przychodzili tam
bezdomni - opowiada mieszkaj¹-
ca w s¹siedztwie Antonina Czer-
wieñ-Dwojak. - Potem pojawili siê
narkomani. To, co by³o, rozsza-
browali…

W grudniu o tym, co siê dzieje,
napisa³ ktoœ do w³aœciciela domu
- Agencji Nieruchomoœci Rolnych

Skarbu Pañstwa w Legnicy. Przy-
jechali pracownicy tej instytucji,
zrobili zdjêcia i zamurowali do
budynku wejœcia. W takim stanie
znajduje siê do dziœ.

- Na prze³omie roku dostaliœmy
jednak z Agencji bardzo nieprzy-
jemne pisma - opowiada Krysty-
na Baranowska. - Poinformowa-
no nas w nich, ¿e jesteœmy wspó³-
w³aœcicielami tego opuszczonego
budynku. Poniewa¿ nie nadaje siê
do remontu, zostanie zburzony.

Koszt wstêpnie oszacowano na
30 tys. z³. Nakazano nam wp³atê
tych pieniêdzy. Wychodzi na to,
¿e ka¿dy z nas ma zap³aciæ po
3,7 tys. z³!

W³aœciciele lokali w wiêkszym
z budynków s¹ tym za³amani. Nie
tylko nie staæ ich na uczestnicze-
nie w kosztach wyburzenia, ale

nie czuj¹ ¿adnego co do tego
obowi¹zku.

- Przecie¿ w ksiêgach wieczy-
stych wyraŸnie jest napisane, ¿e
jestem w³aœcicielk¹ tylko mieszka-
nia - mówi Krystyna Baranowska.
- Dlaczego agencja chce teraz
zburzyæ dom za moje pieni¹dze?!

Antonina Czerwieñ-Dwojak do-
daje, i¿ przez ca³e lata mieszka-
j¹ce w mniejszym z domów ko-
biety nie p³aci³y za czynsz i nikt
domem nie administrowa³.

- Nie by³o go nawet na planach
- mówi. - O tym, ¿e jest, dowie-
dziano siê dopiero ze zdjêæ sate-
litarnych! W pegeerze by³ totalny
ba³agan, a agencja te¿ nie wie-
dzia³a, czym dysponuje.

Potwierdza to poniek¹d bur-
mistrz miasteczka, S³awomir
Maciejczyk. Zdesperowani
mieszkañcy poprosili go bowiem
o pomoc.

- Radzê tym paniom, by poje-
cha³y do Legnicy zobaczy³y, ja-
kimi agencja dysponuje doku-
mentami - mówi. - Tak poleci³ im
nasz prawnik. Póki co, niech ni-
czego nie podpisuj¹. Mnie te¿
siê wydaje, ¿e coœ w tym wszyst-
kim nie gra…

Janusz Kaczmarczyk z Agencji
Nieruchomoœci Rolnych w Legni-
cy t³umaczy tymczasem, ¿e ka¿-
dy z mieszkañców wiêkszego bu-

Krystyna Baranowska nie widzi powodu, dla którego ma
p³aciæ za zburzenie s¹siedniego domu.

- Przez ca³e lata budynek ten nie figurowa³ na ¿adnej mapce -
mówi Antonina Czerwieñ-Dwojak.

dynku posiada udzia³y w budyn-
ku mniejszym. Twierdzi, ¿e s¹ na
to odpowiednie dokumenty w po-
staci aktu notarialnego.

- Nie wiem, dlaczego mieszkañ-
cy nie wiedz¹ o tym - mówi. -
Przecie¿ notariusz musia³ im to
zakomunikowaæ.

- Bzdura! - odpowiada Krysty-
na Baranowska. - W akcie nota-
rialnym nie ma ani s³owa o dru-
gim budynku!

Janusz Kaczmarczyk dodaje
tymczasem, ¿e sprzeda¿y nieru-
chomoœci dokona³ jeszcze PGR.
Dokumenty z tego okresu znaj-
duj¹ siê w Archiwum Pañstwo-
wym we Wroc³awiu. Prawdopo-
dobnie trzeba bêdzie wiêc do nich
zajrzeæ. Niewykluczone, ¿e roz-
strzygniêciem sporu bêdzie mu-
sia³ zaj¹æ siê s¹d.

Zbigniew Rzoñca

Schorowani i ubodzy maj¹ sfinansowaæ zburzenie „budynku - widma”

Nieoczekiwany spadek po PGR
Agencja Nieruchomoœci Rolnych Skarbu Pañstwa chce obci¹¿yæ kosztami zburzenia jednego budynku mieszkañców budynku
s¹siedniego. Niby dlaczego to my mamy za to p³aciæ? - pyta poruszaj¹ca siê na wózku inwalidzkim kobieta. - Bo jesteœcie
wspó³w³aœcicielami tej nieruchomoœci - pada w odpowiedzi.

Zbyt ³agodna kara dla pijanego kierowcy
Pijany w sztok kierowca, wioz¹cy na dodatek trzech pasa¿erów, spowodowa³ dwie kolizje. Prokuratura i s¹d przysta³y
na zaproponowan¹ przez sprawcê karê, której nie mo¿e siê nadziwiæ ofiara zdarzenia. - Kto wie, czy uszed³bym z ¿yciem,
gdybym w tym miejscu nie jecha³ autem, tylko szed³? - zastanawia siê Piotr Bejnarowicz.
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Wielkie firmy walcz¹ o dzia³ki pod
budowê hoteli w Karkonoszach, mniej-
sze obiekty rozbudowuj¹ siê, pod Szre-
nic¹ latami trwa³ konflikt w sprawie
dzier¿awy miejskich pensjonatów. Czy
to jest taki z³oty biznes? Co trzeba zro-
biæ, by odnieœæ sukces? Zapytaliœmy
samych zainteresowanych.

- Otwarcie nikt z hotelarzy nie po-
wie, ile zarabia, bo wiêkszoœæ w ja-
kimœ stopniu jest zanurzona w szarej
strefie - mówi kobieta biznesu z Kar-
pacza. Sama przyznaje, ¿e teraz jest
trudniej ni¿ w latach 80., gdy pe³ne
ob³o¿enie zapewniali wczasowicze z
FWP i NRD. Wówczas œredni miesiêcz-
ny dochód by³ na poziomie kilku œred-
nich krajowych.

Jak jest dziœ? - Mam 18 miejsc ofi-
cjalnych i 12, które nie s¹ rejestrowane.
Pracujê sam. Tyram od rana do wie-
czora. Przez ca³y rok. Roczny przychód
to oko³o 100 tysiêcy. Po³owa idzie na
utrzymanie domu. Reszta dla mnie -
opowiada w³aœciciel obiektu, gdzie cena
noclegu wynosi 30 z³otych. Jego œredni
miesiêczny dochód na rêkê wynosi wiêc
nieco ponad 4 tysi¹ce z³otych.

By³y dzier¿awca miejskiego pensjo-
natu w Szklarskiej Porêbie powiedzia³
nam kilka miesiêcy temu w przyp³ywie
szczeroœci, ¿e gdy ma pe³ny dom, za-
rabia na czysto tysi¹c z³otych dzien-
nie. Tyle ¿e takich dni jest niewiele.
Wiêcej jest takich, gdy dom stoi zupe³-
nie pusty. Nasz rozmówca nie poradzi³
sobie. Jego obiekt mia³ fataln¹ opiniê.
Zosta³ zad³u¿ony do tego stopnia, ¿e
miasto wypowiedzia³o umowê.

Zarz¹dzaj¹cy du¿ymi hotelami
mówi¹ o rentownoœci w zale¿noœci od
ob³o¿enia. Robert Szczepaniak, mene-
d¿er hotelu Corum (trzy gwiazdki, sto
miejsc) w Karpaczu, uwa¿a za dobry
wynik frekwencjê 50-procentow¹.

- Sto procent nie jest wcale odpo-
wiednim ob³o¿eniem, bo obiekt jest
prze³adowany i wszystko siê psuje -
t³umaczy Robert Szuber, dyrektor ho-
telu Bornit (cztery gwiazdki, 176
miejsc), w przesz³oœci przez 12 lat szef
hotelu Mercure w Jeleniej Górze. - Naj-
lepsze jest 80 procent. Aby pokryæ
koszty, wystarcza 30-40 procent.

Tak jest w hotelach. W ma³ych, ro-
dzinnych pensjonatach, gdzie tata jest
konserwatorem i zaopatrzeniowcem,
córka pokojow¹ i sprz¹taczk¹, a mama
prowadzi recepcjê i biuro, o wyjœciu

na zero mo¿na mówiæ ju¿ przy 15 pro-
centach ob³o¿enia. Wszystko, co po-
wy¿ej, to zysk.

Trzeba lubiæ ludzi
Jak zape³niæ obiekt turystami? Wszy-

scy nasi rozmówcy - od El¿biety Sadlak
z Karpacza (12 miejsc w obiekcie o na-
zwie Porêba), poprzez Andrzeja Kohuta
ze schroniska Chatka Robaczka w Szklar-
skiej Porêbie, poprzez szefów hoteli ró¿-
nej wielkoœci, a¿ po Tadeusza Go³êbiew-
skiego, niezale¿nie od siebie podaj¹ ten
sam podstawowy warunek: trzeba lubiæ
ludzi i zrozumieæ, ¿e siê im s³u¿y.

- Pracownicy musz¹ zrozumieæ, ¿e
to oni s¹ dla goœci, a nie odwrotnie -
mówi w³aœciciel hotelu „Go³êbiewski”.

- Jestem z goœæmi przez 16 godzin
na dobê - opowiada Andrzej Kohut, zna-
ny z poczucia humoru i rozmów z klien-
tami. - Jak ktoœ znika, chowa siê przed
ludŸmi, to niech da sobie spokój.

Goœci nie mo¿na pouczaæ, wychowy-
waæ, obra¿aæ siê na nich. Nawet jeœli na
to zas³uguj¹. Z tym wielu hotelarzy ma
problem. Zw³aszcza ci, którzy w innych

swoich wcieleniach rz¹dz¹ b¹dŸ rz¹dzi-
li. Nie potrafi¹ siê przestawiæ.

- To trudne tak¿e dlatego, ¿e proszê
spojrzeæ, kto dziœ w Polsce ma pieni¹-
dze - mówi jedna z naszych rozmów-
czyñ. - To pokolenie czterdziestolatków,
które dorobi³o siê szybko w ostatnim
dwudziestoleciu. Maj¹ bardzo drogie sa-
mochody, œwietny sprzêt narciarski, ale...
S³oma im z butów wychodzi. I co? Mamy
siê na nich obra¿aæ? Nie! Musimy ich
zaakceptowaæ. Tacy po prostu s¹.

Bardziej doœwiadczeni hotelarze
wspominaj¹ lata osiemdziesi¹te, gdy
ob³o¿enie by³o gwarantowane, a rz¹dzi³
kierownik domu FWP. Gdy towarzystwo
siê spi³o, kierownik nakrzycza³, a nie-
sforni goœcie robili siê malutcy i pokor-
ni. Teraz, gdy ktoœ na nich krzyknie,
odpowiadaj¹: zap³aci³em! Spadaj pan!

To nie jest wiêc biznes dla tych, któ-
rzy nie potrafi¹ pochyliæ g³owy i licz¹
na szybkie zyski. Robert Szuber uwa-
¿a, ¿e potrzebne jest co najmniej 15 lat
na zwrot kapita³u. Tadeusz Go³êbiew-
ski ma nadziejê, ¿e jego hotel zacznie
zarabiaæ w ci¹gu trzech lat, a zwróci
siê po 25 latach.

Kto nie maszeruje, ten ginie
Trzeba oczywiœcie iœæ z duchem cza-

su. W Karpaczu i Szklarskiej Porêbie
jest wiele obiektów, które od 30 lat
wygl¹daj¹ tak samo - w œrodku i na
zewn¹trz. Elewacje siê sypi¹, boazerie
z okresu póŸnego Gierka. Kiedyœ te
domy mia³y pe³no goœci z FWP i NRD,
co skoñczy³o siê, gdy pad³a komuna.

Ludzie myœleli, ¿e rynek za³ama³ siê
tylko na chwilê. Ta chwila trwa jednak
do dziœ. Pensjonaty niszczej¹, wiêc go-
œcie je omijaj¹. W³aœciciele siê starzej¹,
nie potrafi¹ lub nie chc¹ (bo s¹ ju¿ zmê-
czeni) przestawiæ siê na nowe czasy, w
których o klienta trzeba walczyæ. Nie
potrafi¹ zaprzyjaŸniæ siê z internetem, a
niemal wszyscy przecie¿ szukaj¹ teraz
noclegów w sieci. Dzieci im nie pomog¹,
bo rozjecha³y siê po œwiecie.

To dlatego w Karpaczu i Szklarskiej
Porêbie wiele starych obiektów jest do
sprzedania. Niektórzy maj¹ doœæ haró-
wy po 24 godziny na dobê - jak pies
przy budzie.

O tym, ¿e wyposa¿enie musi byæ
nowe, hotelarze nawet nie mówi¹ - to
oczywiste. Œwietnym przyk³adem jest
hotel Mercure w Karpaczu, przez lata
znany jako Skalny. Po remoncie i mo-
dernizacji wygl¹da œwie¿o i nowoczeœnie.
Gdyby go nie wyremontowano, pozo-
stawa³by zabytkiem epoki gierkowskiej.

Internet to podstawa
Przed inwestycj¹ w reklamê w inter-

necie siê nie ucieknie. Robert Szcze-
paniak: - P³acimy za reklamê na porta-
lach turystycznych, które promuj¹ mia-
sto Karpacz. Turysta szukaj¹c miejsca
do spania, klika najczêœciej: Karpacz.
To najprostsze. Ukazuje mu siê mnó-
stwo pozycji. Jako pierwsza ukazuje
siê strona miejska Karpacza.

- Uwa¿am, ¿e jest bardzo dobra, in-
teraktywna - mówi Robert Szczepaniak.
- Nastêpne w kolejnoœci s¹ ró¿ne por-
tale promuj¹ce Karpacz. Tam te¿ mu-
simy byæ. Za wszystko trzeba zap³aciæ.
Za informacjê o naszym hotelu na stro-
nie miasta te¿. Nie ma nic za darmo.

Za samo umieszczenie w katalogu ofert
na portalu turystycznym p³acimy, przy-
k³adowo, 200 z³otych rocznie plus VAT.
Jeœli chcemy, aby informacja o naszym
obiekcie wyœwietla³a siê na stronie g³ów-
nej portalu, w rubryce: Atrakcyjne obiekty
albo Ulubione obiekty, musimy zap³aciæ
dodatkowo, przyk³adowo, 200 z³otych
miesiêcznie. S¹ te¿ bardziej profilowane
portale, kierowane do klientów szukaj¹-
cych miejsca na szkolenia czy konferen-
cje. Tam te¿ trzeba zap³aciæ, ale w zamian
dociera siê do klienta grupowego.

- Praktycznie wygl¹da to tak: firma
postanawia wys³aæ swoich ludzi na

szkolenie, wiêc jej prezes zleca to pod-
w³adnej, przys³owiowej Marysi, znale-
zienie miejsca - mówi szef Corum. -
Marysia wchodzi na stronê z ofertami i
wybiera. Gdy tam jesteœmy, mo¿emy
zostaæ wybrani.

Portale miêdzynarodo-
we, np. bokking.com lub
hostelworld.com, tak¿e po-
magaj¹ w dotarciu do go-
œci. P³aci siê prowizyjnie -
do 20 procent. Zak³adam,
¿e co najmniej 12 procent
bud¿etu to marketing, w
tym prowizje.

Robert Szuber: - Poza
internetem wa¿na jest
wspó³praca z regionem -
miastem czy powiatem. Na
targach ludzie szukaj¹ naj-
pierw stoiska regionu, a
dopiero potem na nim kon-
kretnych hoteli. W Niem-
czech targi turystyczne s¹
bardzo popularne. S¹ dni
targowe, gdy emeryci maj¹
wstêp ulgowy. Przychodzi
ich bardzo wielu.

Profilowanie oferty
Robert Szuber przytacza s³owa ojca

wszystkich hotelarzy, „dziadka” Hilto-
na: co jest najwa¿niejsze? Lokalizacja,
lokalizacja i jeszcze raz lokalizacja. Gdy
siê jest w Szklarskiej Porêbie, nie ma
sensu szukaæ klientów na portalach dla
biznesmenów, bo oni do Szklarskiej
Porêby rzadko zagl¹daj¹ s³u¿bowo. Jako
ojcowie rodzin z dzieæmi - czêœciej. W
tej roli szukaæ bêd¹ jednak zupe³nie in-
nej oferty - dla rodzin z dzieæmi.

Biznes dla mi³oœników lu

Tadeusz Go³êbie
zacznie zarabiaæ

Andrzej Kohut prowadzi kultow¹ „Chatkê Robaczka”: Jestem z goœæmi przez 16 godzin na dobê.

Robert Szczepaniak docenia
znaczenie reklamy i internetu.

Sto procent nie jest wcale odpowiednim ob³o¿eniem - t³umaczy
Robert Szuber.
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Leszek Kozubal lada dzieñ
rozpocznie dzia³alnoœæ w swoim
pensjonacie Wysoka 5 w Szklar-
skiej Porêbie. Pochodzi ze Œwid-
nicy, potem mieszka³ w Warsza-
wie i Londynie, gdzie zajmowa³
siê budownictwem.

- Nasz Dolny Œl¹sk jest naj-
piêkniejszym regionem Polski! -
mówi z entuzjazmem. To dlate-
go piêæ lat temu dokona³ trans-
akcji ¿ycia - kupi³ za 200 tysiêcy
z³otych (wtedy takie by³y ceny)
obiekt nazywaj¹cy siê wówczas
Kurzacka Chata. Jego brat j¹
prowadzi³ i remontowa³. Teraz
obiekt przejmuje Leszek. Nigdy
wczeœniej nie pracowa³ w hote-
larstwie.

- Odwaga? Myœlê, ¿e wszyscy
mieszkaj¹cy w Polsce s¹ odwa¿-
ni - mówi. - Pañstwo œci¹ga z
nas podatki i op³aty, a w zamian
daje bardzo niewiele.

Leszek (rocznik 1970) myœli o
przysz³oœci - emerytury dla ludzi
z jego pokolenia bêd¹ marne.
1200, mo¿e 1500 z³otych, czyli
oko³o 300 euro. Jeœli nie chce
siê biedowaæ na staroœæ, trzeba
ju¿ teraz siê zabezpieczyæ. Wy-
konaæ ucieczkê do przodu.

Czy pensjonat to zapewni?
Wed³ug jego brata miesiêczne
utrzymanie budynku kosztuje
oko³o dwa i pó³ tysi¹ca z³otych.
Tylko tyle, bo brat prowadzi³
dzia³alnoœæ sam. Leszek te¿
tak chce (mo¿e z czasem prze-
niesie siê do niego jego Ma³-
gosia, na razie mieszkanka
Warszawy).

Noclegi w Wysokiej 5 maj¹
kosztowaæ od 50 do 100 z³otych
w zale¿noœci od terminu. Po-

wiedzmy, ¿e œrednia cena wynie-
sie 70 z³otych. Przy piêtnastu miej-
scach, aby obiekt na siebie zaro-

bi³, musi udzieliæ w ci¹gu miesi¹-
ca oko³o 35 noclegów. Utrzyma-
nie Leszka, na poziomie, powiedz-

my oko³o dwóch tysiêcy z³otych,
oznacza koniecznoœæ pozyska-
nia chêtnych na kolejnych 30
noclegów.

W sumie trzeba wiêc sprze-
daæ 65 noclegów. Oznacza to
kilkunastoprocentowe ob³o¿enie.
Gdyby mia³ rodzinê, dzieci, przy
takiej frekwencji by jej nie wy¿y-
wi³. Chce jednak j¹ zdecydowa-
nie podwy¿szyæ. Gdyby stopnio-
wo uda³o siê dojœæ do 50 pro-
cent, by³oby œwietnie.

- Jako rozpoczynaj¹cy dzia-
³alnoœæ bêdê korzystaæ przez
dwa lata w uldze w op³atach na
ZUS - mówi. - Pracê zacz¹³em
od przygotowania strony inter-
netowej. Kosztowa³a, wraz z
roczn¹ obs³ug¹ i drukiem wizy-
tówek pensjonatu, trzy i pó³ ty-
si¹ca z³otych. By³em te¿ w in-
formacji turystycznej, by infor-
macja o moim obiekcie znala-
z³a siê na stronie internetowej
miasta. To jest za darmo. Brat
da³ mi adresy portali turystycz-
nych, na których p³aci³ za rekla-
mê. Przed³u¿ê j¹.

Co uwa¿a za problem? Po la-
tach w Londynie ma œwie¿e spoj-
rzenie na polskie problemy.
Œwie¿e, czyli krytyczne. Dener-
wuj¹ go nieodœnie¿one boczne
ulice (Wysoka 5 jest w³aœnie przy
jednej z nich), katastrofalny stan
dróg, skandalicznie d³ugi dojazd
kolej¹ do Szklarskiej Porêby z
Wroc³awia, zamarzaj¹ca lina na
wyci¹gu na Szrenicê, brak mo¿-
liwoœci p³acenia kartami p³atni-
czymi na wyci¹gu, brak daszku
przy kasie biletowej przy kolei
linowej... To tylko przyk³ady. Ale
i tak jest dobrej myœli.

Agroturystyka to dodatek do
innej dzia³alnoœci, ale kokosów
z niej nie ma, przynajmniej w
naszym regionie. Nie ma szans
na przyci¹gniêcie licznych goœci,
bo w pobli¿u s¹ góry, które za-
garniaj¹ zdecydowan¹ wiêk-
szoœæ turystów odwiedzaj¹cych
nasz region.

Norbert Podwiñski prowadzi w
Kopañcu w gminie Stara Kamie-
nica gospodarstwo agrotury-
styczne Farma 69. Okolica piêk-
na, pokoje du¿e, standard wy-
soki, miejsca na tyle du¿o, ¿e
mo¿na organizowaæ nawet nie-
wielkie szkolenia i inne pobyty
dla grup. Na terenie gospodar-
stwa wyci¹g narciarski dla go-
œci, z drugiej strony replika osa-
dy œredniowiecznej, która latem
przyci¹ga wielu przyjezdnych,
poza tym mo¿liwoœæ terapii ze
specjalist¹, z czego korzystaj¹
spracowani i zestresowani ludzie
z du¿ych miast.

Do tego reklama w prasie oraz
na portalach turystycznych w
Polsce, Rosji i Niemczech.
Udzia³ w targach, promowanie
siê w wydawnictwach, próby
sprofilowania oferty z nastawie-
niem siê na jak¹œ grupê doce-

low¹. Podczas ostatniego Sylwe-
stra w Farmie 69, na przyk³ad, ba-
wili siê geje. Ale czy jeszcze kie-
dyœ wróc¹? Goœcie lubi¹ jeŸdziæ
w ró¿ne miejsca.

Pomimo ca³ego wysi³ku œrednie
ob³o¿enie Farmy 69 jest na pozio-
mie oko³o 20 procent. Norbert
Podwiñski ma z tego oko³o tysi¹-
ca z³otych miesiêcznie. Mimo
wszystko stara siê nie narzekaæ.
Czêœæ turystyczno-noclegow¹
uwa¿a za wycinek ca³oœci. ¯yje
przede wszystkim z dop³at unij-
nych do swoich 75 hektarów.

Mo¿liwe, ¿e gdyby sprzeda³ ma-
j¹tek i zainwestowa³ w jakimœ ku-
rorcie, rentownoœæ interesu by³a-
by wy¿sza. Tylko po co? Norbert
ceni sobie styl ¿ycia, jaki prowa-
dzi. Wsi spokojna, wsi weso³a...
Pieni¹dze to nie wszystko.

Tak, jak w Farmie 69, jest rów-
nie¿ w innych gospodarstwach
agroturystycznych. Jak ktoœ kocha
wieœ, to mo¿e siê w to zaanga¿o-
waæ. Jak nie kocha, a myœli, ¿e
du¿o zarobi, niech siê w to nie
pakuje, bo siê rozczaruje.

Tak jest przynajmniej w naszym
regionie, gdzie agroturystyka nie
mo¿e siê przebiæ przez ofertê
miejscowoœci górskich. W innych

regionach kraju jest inaczej - na
Kaszubach czy w regionach
wschodnich nie ma atrakcji porów-
nywalnych z Karkonoszami, wiêc
ludzie jad¹ na wieœ.

Dobrym przyk³adem jest los
dwóch gospodarstw agrotury-
stycznych szefowej Sudeckiego
Towarzystwa Turystyki Wiejskiej
Barbary G³êbockiej. Œrednia fre-
kwencja w Szklarskiej Porêbie
wynosi oko³o 35 procent, a w

Ml¹dzu (ma³ej wsi pomiêdzy
Rêbiszowem a Star¹ Kamie-
nic¹) - zaledwie 20 procent.
Pani Basia stara siê zachêcaæ
swoich goœci ze Szklarskiej
Porêby, by czasem zajrzeli tak-
¿e do Ml¹dza. Okazuje siê to
niezwykle trudnym zadaniem.
Szklarska Porêba, Karpacz i
Œwieradów Zdrój wsysaj¹ nie-
mal ca³y ruch turystyczny w
naszych stronach.

Gdy ktoœ ma pomys³ na swój hotel i
go odpowiednio sprofiluje, sukces ma
zapewniony. Przyk³adem jest Chatka
Robaczka - schronisko na koñcu Bia³ej
Doliny w Szklarskiej Porêbie, w pobli¿u
tras do biegania na nartach. Schroni-
sko jest doœæ spartañskie, ale czyste, a
gospodarz nie uznaje internetu (choæ
swoj¹ stronê Chatka Robaczka ma).

- Nie przyjmujê rezerwacji esemesa-
mi ani e-mailami. Muszê z turyst¹ po-
rozmawiaæ, opowiedzieæ mu, jak tu jest
- mówi Andrzej Kohut. - W tych roz-
mowach nawet zani¿am standard.
Dziêki temu goœci spotyka u mnie przy-
jemne rozczarowanie.

W Chatce Robaczka nie ma i nie bê-
dzie telewizora, bo - jak mówi w³aœci-
ciel - „jak ja chodzi³em po górach, to
w schroniskach nie by³o telewizorów i
u mnie te¿ tak ma byæ”.

W efekcie Chatka Robaczka cieszy siê
s³aw¹ miejsca kultowego, takiego w sta-
rym stylu, dla ludzi, którzy w góry przy-
je¿d¿aj¹ z plecakiem i nartami biegowy-
mi. Gospodarz nie wydaje ani grosza
na reklamê, a telefon i tak ci¹gle dzwoni
z pytaniami o miejsca. Ludzie sami prze-
kazuj¹ sobie informacje. Poczta panto-
flowa to jest to - ten aspekt te¿ podkre-
œlaj¹ niemal wszyscy hotelarze.

Niech do nas wróci
To zani¿anie oferty, o którym wspo-

mnia³ Andrzej Kohut, jest wyj¹tkowe.
Zwykle bywa odwrotnie - ktoœ wma-
wia ludziom wy¿szy standard ni¿ ofe-
ruje. Potem goœcie od niego uciekaj¹
rozczarowani, ¿e zostali oszukani.

Standard musi pasowaæ do ceny.
Poniewa¿ czêsto tak nie jest, polscy
turyœci s¹ nieufni i staraj¹ siê zobaczyæ
hotel, zanim zadecyduj¹, ¿e spêdz¹ w
nim weekend czy wakacje.

Jak ich zachêciæ, by przyjechali jesz-
cze raz? Oferta pakietowa - to jeden ze
sposobów. Trzeba dogadaæ siê z inny-
mi przedsiêbiorcami i zbudowaæ wa-

chlarz atrakcji, obejmuj¹cy nie tylko
spanie i jedzenie, ale te¿ basen, masa¿
czy opiekê nad dzieæmi lub naukê jaz-
dy na nartach. W sumie wszystko ma
kosztowaæ mniej, ni¿ gdyby klient ku-
powa³ poszczególne us³ugi osobno.

- Bardzo wa¿ne jest œniadanie - pod-
kreœla Robert Szczepaniak. - To ostat-
ni element pobytu goœcia przed wyjaz-
dem. Gdy wypije pyszn¹ kawê i zje
posi³ek z³o¿ony ze œwie¿ych produk-
tów, bêdzie nas mile wspomina³.

Leszek Kosiorowski

udzi

ewski ma nadziejê, ¿e jego hotel
æ w ci¹gu 3 lat.
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Okiem debiutanta

Leszek Kozubal po latach w Londynie osiad³ w Szklarskiej
Porêbie, by prowadziæ pensjonat.

Agroturystyka to sposób na ¿ycie

Norbert Podwiñski i Barbara G³êbocka mówi¹, ¿e na agroturysty-
ce wiele siê nie zarobi. To tylko dodatek do innej dzia³alnoœci.
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W boles³awieckim laboratorium
woda (i nie tylko ona) jest podda-
wana dzia³aniu zimnej plazmy w
specjalnej komorze pró¿niowej.
Pisaliœmy o tym, gdy firma rozpo-
czyna³a sw¹ dzia³alnoœæ - trzy lata
temu. Dziœ efekty jej pracy s¹ za-
dziwiaj¹ce.

- Woda w Reaktorze Niskotem-
peraturowej Plazmy zmienia
swoj¹ strukturê, my tê strukturê
porz¹dkujemy, a dziêki temu
woda nabiera rzadkich w³aœciwo-
œci - mówi Zdzis³aw Oszczêda.

Woda o zmienionej strukturze,
nazwana w Boles³awieckim Na-
nolaboratory Nantes nanowod¹,
nie zamarza w temperaturze na-
wet -50 stopni i nie wrze w stu
stopniach. Nie te jednak jej ce-
chy s¹ najwa¿niejsze. Przede
wszystkim dzia³a ona jako œwiet-
ny transporter rozmaitych sub-
stancji do organizmu. Rozwi¹-
zanie to od dwóch lat jest wyko-
rzystywane przy produkcji ko-
smetyków.

- Ka¿da firma kosmetyczna ma
coœ szczególnego w swoich pro-
duktach, dla nas jest to nanowo-
da plus œwietne receptury - mówi
Maciej Oszczêda. - Robimy ko-
smetyki ze œladow¹ iloœci¹ kon-
serwantów.

Innowacyjne rozwi¹zania Nan-
tes doceniono w minionym roku
choæby na targach w Brukseli,
gdzie boles³awiecka firma otrzy-
ma³a z³oty medal. Laur Konsu-
menta Odkrycie Roku 2010 czy
Srebrny Medal podczas Miêdzy-

narodowego Salonu Wynalazczo-
œci w Pary¿u to kolejne presti¿o-
we wyró¿nienia.

W marcu zesz³ego roku Nan-
tes otrzyma³ Dyplom Ministra
Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego za
projekt pod nazw¹ Nanowoda -
kosmetyki, dotycz¹cy wykorzy-
stania nanotechnologii w produk-
cji kosmetyków.

Kosmetyki z Boles³awca ju¿ w
tym roku pojawi¹ siê w sprzeda-
¿y w Belgii, Niemczech, Cze-
chach, na S³owacji, a byæ mo¿e
równie¿ na Ukrainie i w Szwecji.
W Niemczech i Szwecji ju¿ pity
jest napój z zielonej herbaty
oparty na nanowodzie, a produ-
kowany w Boles³awcu.

Nanowoda to jednak nie tylko
wchodz¹ce na rynek kosmetyki.

Efektami boles³awieckich badañ
zainteresowa³ siê Wydzia³ Che-
mii Uniwersytetu Wroc³awskiego,
a jego pracownica, Joanna
Szwed, prowadzi badania do pra-
cy doktorskiej we wspó³pracy z
firm¹ Nantes. Na swój projekt ba-
dawczy uzyska³a dotacjê Europej-
skiego Funduszu Spo³ecznego.

Joanna Szwed pisze swoj¹ pra-
cê na temat wp³ywu pochodnych
fenotiazyny na w³aœciwoœci i
strukturê modelowej b³ony biolo-
gicznej. Upraszczaj¹c - chodzi
miêdzy innymi o to, aby zbadaæ,
jak woda po zmianie jej struktury
w Reaktorze Niskotemperaturo-
wej Plazmy wp³ywa na b³onê ko-
mórek cz³owieka.

- Efekty moich badañ pozwol¹
na dalsze prace nad wykorzy-

staniem nanowody w produkcji
na przyk³ad leków - mówi Joan-
na Szwed.

Inne badania pokaza³y, ¿e na-
nowoda jest skuteczna w pobu-
dzaniu rozwoju bakterii, które
przetwarzaj¹ odpady na wysypi-
skach œmieci. Nad jej zastoso-
waniem w tej dziedzinie, przy
wspó³pracy z boles³awieckim
Nantesem, pracuje Dolnoœl¹skie
Centrum Mikroorganizmów z
D³ugo³êki.

Ciekawe zastosowanie dla na-
nowody znalaz³a Zofia Vahlberg
z firmy Olimax, która zajmuje siê
badaniem i rozwojem serii przyja-
znych dla œrodowiska nawozów
mikroelementowych.

- Nawowodê badamy pod k¹-
tem wykorzystania jej walorów w
naszych produktach - informuje.
- Przeprowadziliœmy szereg ba-
dañ, które potwierdzi³y nasz¹
teoriê, ¿e nanowoda przyspiesza,
a mo¿e i u³atwia, przenikanie
sk³adników od¿ywczych przez
œcianki ziarniaków w ich wnêtrze.
Tak uposa¿one nasiona kie³kuj¹
i ukorzeniaj¹ siê szybciej, co ma
ogromny wp³yw na dalszy rozwój
roœliny. Teraz musimy przepro-
wadziæ jeszcze szereg innych
badañ, miêdzy innymi w uprawie
wielkopolowej.

- Mo¿liwoœci zastosowania na-
notechnologii i nanowody s¹
ogromne - mówi Zdzis³aw
Oszczêda. - Wci¹¿ interesuje
mnie wykorzystanie ich w medy-
cynie. To jednak wymaga wielo-

letnich i drogich badañ. Mam na-
dziejê, ¿e pewnego dnia osi¹gnie-
my i ten cel.

Badania w Nanolaboratory
Nantes mog¹ przynieœæ jeszcze
wiele zaskakuj¹cych rezultatów
mo¿liwych do wykorzystania w
ró¿nych dziedzinach. Proces
obróbki materia³ów w Reakto-
rze Niskotemperaturowej Pla-
zmy pozwala na przyk³ad na
zmianê w³aœciwoœci pewnych
metali, czy spieków wêglowych
stosowanych w narzêdziach
tn¹cych. Stosunkowo niewielki-
mi energiami generowanymi
przez plazmê mo¿na modelo-
waæ strukturê materia³ów, zmie-
niaæ ich w³aœciwoœci wytrzyma-
³oœciowe.

- Bez procesów utwardzania,
hartowania czy innego rodzaju
obróbki mo¿na przestawiæ atomy
w strukturze, czyli zmieniaæ siat-
kê krystaliczn¹ - mówi Zdzis³aw
Oszczêda. - Dziêki temu osi¹ga-
my inne w³aœciwoœci tego same-
go materia³u. Mo¿na w ten spo-
sób na przyk³ad zwiêkszyæ twar-
doœæ i wytrzyma³oœæ diamentów
technicznych, wêglików, a nawet
usun¹æ z nich skazy, naprawia-
j¹c strukturê.

Boles³awiecka firma nale¿y do
najbardziej innowacyjnych w na-
szym regionie. Zbudowana w Bo-
les³awcu od podstaw pokazuje,
¿e Polska nie musi byæ jedynie
odbiorc¹ wysokich technologii,
lecz tak¿e ich dostawc¹.

Zbigniew Rzoñca

Boles³awiecka firma, nagradzana w Brukseli i Pary¿u, podbija Europê

Kokosy na wodzie
- Nie wymyœlamy wody od nowa, my tylko wodê przywracamy do jej pierwotnej postaci jak¹, mo¿na odnaleŸæ
w naturze - mówi Zdzis³aw Oszczêda, prezes Nanolaboratory Nantes, boles³awieckiej firmy, która zajmuje siê
nanotechnologi¹.- Wtedy woda odkrywa przed œwiatem swoje niesamowite w³aœciwoœci.

Po trzech latach od powstania firma Zdzis³awa Oszczêdy
zaczyna robiæ furorê w Europie.
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Proces jest ju¿ w koñcowej fazie, a
na ostatniej rozprawie obrona zasypa-
³a bieg³ego bardzo szczegó³owymi py-
taniami. Niektóre z nich s¹d uchyli³.

Wypadek, w którym zginê³y dwie
kobiety, a wiele osób zosta³o rannych,
zosta³ zakwalifikowany jako katastrofa
w ruchu l¹dowym. Kierowca autobu-
su, który wióz³ pracowników Draexl-
maiera po nocnej zmianie do domów,
dobrowolnie podda³ siê karze pó³tora
roku wiêzienia w zawieszeniu na czte-
ry lata, jako wspó³winny wypadkowi.
G³ówny sprawca, Albert B., przekonu-
je s¹d, ¿e nie widzia³ nadje¿d¿aj¹cego
autobusu przez bilboard stoj¹cy przy
ulicy, a poza tym nie móg³ wjechaæ na
skrzy¿owanie z prêdkoœci¹ ponad 70

km/h, bo na drugim biegu stare auto
nie mia³oby takiego osi¹gu.

Kluczow¹ dla aktu oskar¿enia by³a
opinia bieg³ego z zakresu rekonstruk-
cji wypadków drogowych, który
stwierdzi³, ¿e gdyby choæ jeden z po-
jazdów uczestnicz¹cych w wypadku
jecha³ z przepisow¹ prêdkoœci¹, to do
zderzenia by nie dosz³o.

Autobus jecha³ Alej¹ Jana Paw³a II z
prêdkoœci¹ 91 km/h. Z zapisów tacho-
grafu wynika, ¿e w ci¹gu oko³o 6 ostat-
nich minut jazdy kilkakrotnie przekra-
cza³ dozwolon¹ prêdkoœæ o oko³o 30
km/h. Zaœ kierowca mercedesa vito
wjecha³ na skrzy¿owanie od strony uli-
cy Sygietyñskiego z prêdkoœci¹ 73,4
km/h. Ta ostatnia wartoœæ, jak okreœli³

ekspert, jest najbardziej realn¹, okre-
œlon¹ na podstawie rozmiarów zda-
rzenia, zniszczeñ pojazdów, œladów
hamowania i innych elementów.

Obrona przekonuje, ¿e kierowcy vito
móg³ utrudniæ widocznoœæ bilboard
umieszczony w pobli¿u skrzy¿owania
za chodnikiem. W czasie procesu oka-
za³o siê, ¿e tablica o powierzchni 11
metrów kwadratowych sta³a w tym
miejscu nielegalnie i dopiero po zapy-
taniu s¹du, urz¹d miasta nakaza³ w³a-
œcicielowi jej usuniêcie.

Obroñca oskar¿onego dopytywa³
bieg³ego, czy w chwili oglêdzin miej-
sca zdarzenia widzia³ ten bilboard i
sprawdza³, czy rzeczywiœcie móg³ on
ograniczaæ widocznoœæ.

Ekspert przyzna³, ¿e nie wie, czy
akurat wtedy sta³a tam tablica rekla-
mowa, ale nie kojarzy, by tam by³a,
bowiem nic nie zas³ania³o mu widocz-
noœci ani z lewej, ani z prawej strony
dla osoby wje¿d¿aj¹cej na skrzy¿owa-
nie. Bieg³y stwierdzi³ tak¿e, ¿e swoje
czynnoœci, oglêdziny i pomiary wyko-
nywa³ na miejscu zdarzenia w dzieñ.
Do wypadku, przypomnijmy, dosz³o
pod koniec marca, po godzinie 22.

W³aœcicielem auta, którym jecha³
Albert B., by³ jego brat. Œwiadek ten
stwierdzi³, ¿e samochód mia³ silnik
nadaj¹cy siê do remontu i niemo¿liwe
jest, aby na drugim biegu móg³ osi¹-
gn¹æ prêdkoœæ ponad 70 km/h. Oskar-
¿ony mówi, ¿e wjecha³ na skrzy¿owa-

Obrona mno¿y w¹tpliwoœci
Czy baner reklamowy stoj¹cy przy skrzy¿owaniu Bacewicz i Jana Paw³a II móg³ utrudniaæ widocznoœæ kierowcy mercedesa vito
i ten przez to nie zauwa¿y³ jad¹cego autobusu? Czy w powypadkowych oglêdzinach dostawczego samochodu uwzglêdniono,
w jakiej pozycji znajdowa³ siê dr¹¿ek zmiany biegów? Odpowiedzi miêdzy innymi na te pytania chce poznaæ obrona w procesie
Alberta B., oskar¿onego o spowodowanie tragicznego wypadku autobusu na jeleniogórskim Zabobrzu w marcu zesz³ego roku.

nie z prêdkoœci¹ 30-40 km/h. Móg³by
tê tezê potwierdziæ dowód w postaci
informacji o tym, na jakim biegu znaj-
dowa³ siê samochód tu¿ po zdarzeniu.
Na wniosek obrony s¹d wyst¹pi³ do
policji z wnioskiem o zdjêcia z oglê-
dzin, zw³aszcza z wnêtrza pojazdu z
widokiem na dr¹¿ek zmiany biegów.

Dopytywany jednak o te kwestie na
rozprawie bieg³y zaznaczy³, ¿e z regu³y
kierowca odruchowo wrzuca „na luz”,
ale zdarza siê te¿, ¿e wskutek wypadku i
mechanicznego uszkodzenia skrzyni bie-
gów, prze³o¿enie mo¿e pozostaæ na po-
zycji, na jakiej by³o w chwili wypadku.

Kolejna rozprawa zosta³a zaplano-
wana na 27 stycznia.
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